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O  AUTOMATIZACI  KNIHOVEN
PODESÁTÉ

V novì renovované aule Filozofické fakulty UK se se�lo
pøes 200 pracovníkù knihoven na tradièním, ji� desátém zá-
øijovém semináøi, který poøádá  Svaz knihovníkù a informaè-
ních pracovníkù ve spolupráci s Ústavem informaèních studií
a knihovnictví FF UK. Poprvé se semináø uskuteènil v roce
1990 za úèasti asi 30 informaèních pracovníkù. Pøíspìvky
byly vìnovány pøedev�ím standardizaci popisu dokumen-
tù v automatizovaných systémech a veøejnosti se pøedsta-
vil první komerèní èeský knihovnický software Smartlib. Od
tohoto roku se pak semináø pravidelnì konal v�dy druhé
úterý v záøí a poèet náv�tìvníkù vzrùstal. Semináø nav�tì-
vují pøedev�ím výkonní pracovníci knihoven, kteøí se auto-
matizací knihovnických procesù zabývají. Zpoèátku jsme
pøíspìvky na semináøi zamìøovali na výbìr vhodného pro-
gramu pro automatizaci, pozdìji jsme se sna�ili zachytit svì-
tové trendy v této oblasti. Byla to problematika knihovnic-
kých sítí, souborných katalogù, postavení knihoven na
informaèních dálnicích a zejména jsme se sna�ili podpoøit
pokusy o standardizaci v této oblasti.

V loòském roce byl semináø netradiènì souèástí 3. kon-
ference SKIP v Plzni a na této akci mìli poøadatelé k dis-
pozici pouze jedno odpoledne. Téma tohoto setkání bylo
v�ak velmi aktuální - slu�by elektronického dodávání do-
kumentù. Ve zkrácené verzi byly pøedneseny zásadní pøí-
spìvky na toto téma a pozdìji byly celé publikovány ve
sborníku. Vzhledem k tomu, �e se akce nemohli úèastnit
pravidelní náv�tìvníci záøijových semináøù, rozhodli se
poøadatelé téma opakovat i v leto�ním roce.

V úvodu prvního dne pøednesl pøíspìvek Richard Pa-
pík z ÚISK FF UK: Slu�by dodávání dokumentù via svìto-
vá databázová centra. Ve svém vystoupení pøedstavil jed-
nu z mo�ností, jak získat  plné texty elektronických
dokumentù zejména pro vìdecké pracovníky.

Dal�í cestu k získávání  elektronických èasopisù na
internetu uvedla odborná pracovnice z evropské centrály
firmy BONUS EBSCO paní Inge Heijting. Pøíspìvek pøed-
ná�ený v angliètinì (Interconectivity and the hybrid lib-
rary) pøekládal a komentoval Ladislav Berka, který pracuje
v èeském zastoupení té�e firmy. Po struèném pøedstavení
firmy se zabývali výhodami, které tento nový zpùsob akvi-
zice pøiná�í. U�ivatelé mají simultánní pøístup k jednotli-
vým èíslùm, která jsou jim k dispozici bez ohledu na oteví-
rací dobu knihovny - tj. 24 hodin dennì a 7 dní v týdnu.
Tyto velké dodavatelské firmy pak øe�í i nevýhody samo-
statnì vystavovaných èasopisù na internetu - slo�ité vy-
hledávání zdrojù, èasté zmìny adres URL a zejména rùzné
pøístupy k tìmto dokumentùm.

I  H. Skálová (firma MINERVA) se v pøíspìvku Nová
generace slu�eb pro dodávání digitálních dokumentù
pøevá�nì vìnovala mo�nostem získávání elektronických
èasopisù  a pøedstavila slu�bu LASER-MEOS, jejím� úko-

lem je zjednodu�ení pøístupu do objednaných elektronic-
kých verzí èasopisù.

Vzhledem k tomu, �e  Státní technická knihovna  nabízí
slu�by, které zpøístupòují elektronické dokumenty svým
u�ivatelùm, nejdéle, po�ádali jsme pracovníky této knihov-
ny, aby si na semináø pøipravili informaci, v ní� by shrnuli
získané zku�enosti s provozováním této slu�by. Za kolek-
tiv pracovníkù  STK pøednesla pøíspìvky Zuzana �vasto-
vá. V prvním z nich, nazvaném Vyu�ívání slu�by zpøístup-
nìní elektronických dokumentù,  shrnula postupy
vyu�ívání slu�eb STK a ve druhém Jak postupovat pøi
zavádìní aktivní slu�by zpøístupòování digitálních do-
kumentù  se vìnovala  finanènímu a personálnímu zaji�tì-
ní slu�eb a okrajovì probrala i jejich technické zaji�tìní.

Øeditel STK Martin Svoboda na závìr prvního dne
struènì informoval úèastníky semináøe o souèasném sta-
vu prací na zkoumání právních aspektù slu�eb dodávání
elektronických dokumentù.

Tématem druhého dne pracovního semináøe byla pro-
blematika digitalizace dokumentù jako mo�nosti zachová-
vání národního kulturního bohatství. Touto problemati-
kou se ji� nìkolik let zabývá námìstek øeditele Národní
knihovny ÈR Adolf Knoll.  Spolupodílel se na vytváøení
standardù a organizuje èinnosti, které souvisejí s digitali-
zací vzácných dokumentù. Dùvodem této digitalizace není
jen ochrana vzácných a ohro�ených dokumentù, ale zaji�-
tìní �ir�í dostupnosti pro badatele a ètenáøe. A. Knolla
vystøídal Stanislav Psohlavec (Albertina icome Praha) a
ten plénu pøedlo�il výsledky grantu Ministerstva kultury
ÈR o archivaci CD-ROM. Seznámil srozumitelnou formou
knihovníky s problémy archivace tìchto nových médií,
mo�ností kontroly ztráty informací a nápravy této ztráty
vytvoøením nové kopie.

Po pøestávce následoval blok firem, které ji� tradiènì na
tìchto semináøích vystavují své produkty. Jako první vy-
stoupil Vladimír Karen s pøíspìvkem Metody pøístupu
k plným textùm z pohledu AiP (Albertina icome Praha). Tento
pøíspìvek nebylo pro nedostatek èasu mo�no zaøadit do
jednání prvního dne, aèkoli tam svým obsahem patøil. Pøed-
stavil plnotextové databáze, které jsou pøímo propojené
s bibliografickými databázemi a mohou tedy zajistit svým
u�ivatelùm elektronické dodávání digitálních dokumentù.

Jiøí Pavlík (Ústav výpoèetní techniky UK)  navázal na
pøedchozí pøedná�ku a informoval publikum o mo�nostech
vyu�ívání databází, které vystavuje na internetu jeho
pracovi�tì. O pøednostech formátu UNIMARC hovoøila
Nadì�da Andrejèíková z firmy COSMOTRON v Hodonínì.

Na trhu automatizovaných knihovnických systémù se
v leto�ním roce objevily tøi nové produkty.  Dva z nich  -
Kpwin a Relief pøedvedli s komentáøem v závìru seminá-
øe jejich autoøi. Kpwin prezentoval P. �tefan (firma Kp-
sys, Sezemice): systém pracuje pod operaèním systémem
Windows  a snahou tvùrcù je vytvoøení snadno obslu-
hovatelného systému pro v�echny typy knihoven. Firmu
INCAD zastupoval P. Kocourek  pøi prezentaci systému
Relief. Pøedností tohoto systému je mohutný vyhledáva-
cí program Excalibur (dodává firma INCAD).
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Také i letos tradiènì vystavovaly firmy své produkty a
jako ka�dý rok se tì�ily zájmu úèastníkù semináøe. Ti mohli
vidìt nejen v�echny tøi novinky - Kpwin, Relief i Clavius,
ale také nový  Q-series a známé systémy LANius, Kp-sys
a T-series (døíve TINLIB). Své produkty vystavovala i fir-
ma Albertina icome Praha.

Pøíspìvky mìly v leto�ním roce formu del�ích vzdìlá-
vacích pøedná�ek, nebo� projednávaná témata byla pro
vìt�inu posluchaèù nová. Snad takto získané poznatky
pomohou knihovnám v zavádìní nových slu�eb, o kterých
budou pøí�tí rok na semináøi informovat.

Anna Stöcklová
ÚISK FF UK, Praha

MUZEA,  KULTURNÍ  DÌDICTVÍ
A  DIGITÁLNÍ  REVOLUCE

Pod tímto názvem se v Praze ve dnech 14.-15. øíjna 1999
uskuteènila mezinárodní konference, která chtìla upozor-
nit pracovníky muzeí a galerií na øadu zajímavých témat,
jim� je tøeba v dne�ní dobì vìnovat pozornost. Je to ze-
jména vliv nových technologií na takové tradièní instituce
jako jsou muzea, mo�nosti aplikace informaèních, multime-
diálních a digitálních technologií v oblasti kulturního dì-
dictví se zvlá�tním zamìøením na otázky ochrany sbírek a
památek a výzkumu a správy sbírek. Øada pøíspìvkù se
týkala vyu�ití internetu v muzeích.  Zahranièní hosté zde
pøedstavili významné mezinárodní iniciativy, projekty a pro-
gramy a ukázali mo�nosti zapojování èeských institucí do
tìchto aktivit, zejména v rámci EU.

Z pohledu knihovníka bylo zajímavé ji� úvodní vystou-
pení Zdeòka Nováka, námìstka ministra kultury ÈR, který
zdùraznil, jak je dùle�ité uchovávat a prezentovat kulturní
dìdictví a �e i pøi tomto úkolu lze dobøe vyu�ít moderní
technologie. Pøipomnìl, �e v této oblasti si úspì�nì vedou
knihovny. Byly zaèlenìny do programu Státní informaèní
politiky a díky grantu Rozvoj informaèní sítì knihoven mají
ve vyu�ití poèítaèové techniky a internetu oproti muzeím
velký náskok.

Podobný názor sdílela øada zahranièních úèastníkù
konference, napø. David Bearman (Archives and Museum
Informatics, Pittsburg), který v�ak upozornil, �e díky tomu,
�e muzea zaèínají s vyu�itím digitalizace a dal�ích moder-
ních technologií pozdìji, mohou se pouèit z chyb ostat-
ních. Jenifer Trant (Art Museum Image Concortium) ho-
voøila o konsorciu témìø tøiceti muzeí z USA a Kanady,
která vytváøejí a distribuují digitální dokumentaci svých
sbírek. Jedineènost konsorcia AMICO je v tom, �e není
dotováno vládou ani �ádným grantem, ale funguje na zá-
kladì èlenských pøíspìvkù, které pro nìj vybírají jeho distri-
butoøi. Dal�í zajímavý projekt pøedstavila Patricia Young

(Canadian Heritage Information Network, Ottawa). Jde
o informaèní sí� CHIN, jejím� cílem je efektivnì zprostøed-
kovat informace, které se týkají kanadského i mezinárod-
ního kulturního dìdictví (http://www.chin.gc.ca). Náv�tìv-
níkem, který pøijel sice ze zahranièí, ale hovoøil o naprosto
stejných problémech jako mají èeská muzea, byl Ján Jurko-
viè (Slovenské národné múzeum, Bratislava). Autor ve svém
pøíspìvku zrekapituloval pokrok slovenských muzeí
v zavádìní informaèních a digitálních technologií a médií
v posledních pìti letech. Pøedev�ím se v�ak zamìøil na akti-
vity Slovenského národného múzea a informoval poslucha-
èe o øadì projektù, které byly pro pracovníky muzea i veøej-
nost pøipraveny. Pøesto�e mnohé z tìchto projektù byly
úspì�né (napø. zøízení internetové kavárny v prostorách
muzea), pan Jurkoviè konstatoval, �e pracovníci muzeí na
Slovensku zatím nejsou pøíli� vstøícní vùèi pøijímání nových
médií a jejich zaèleòování do muzejní praxe.

Z èeských pøíspìvkù je tøeba pøipomenout vystoupení
Adolfa Knolla (Národní knihovna ÈR) a  Stanislava Pso-
hlavce (Albertina icome Praha), kteøí informovali poslu-
chaèe o digitalizaci vzácných dokumentù Memoriae Mun-
di Series Bohemica, která se provádí v Národní knihovnì
ÈR. O CD-ROM Lidový nábytek v èeských zemích, který
byl vydán jako katalog k výstavì, referovala Eva Bala�tí-
ková (Støedoèeské muzeum Roztoky). Walter Schorge (Ná-
rodní technické muzeum v Praze) hovoøil o prezentaci mu-
zea na internetu a o multimediální aplikaci nové expozice
o historii telekomunikaèní techniky, která byla otevøena
v roce 1999.  Radka Durmonová a Zdenìk Lenhart (Mo-
ravské zemské muzeum v Brnì) informovali o projektu
DEMUS, tedy o poèítaèovém programu, který se sna�í, pøi
respektování v�ech dostupných mezinárodních muzejních
standardù a doporuèení, vytvoøit základní pravidla pro
popis muzejních pøedmìtù. Je v�ak nutné øíci, �e tento pro-
jekt vzniká ji� nìkolik let a muzejní pracovníci se jednak
nemohou shodnout na jednotné terminologii a zpùsobu
zápisu dat a jednak v øadì muzeí odmítají tento (nebo jaký-
koli?) program vyu�ívat. Je otázkou, zda je reálné vytvoøit
jediný program pro v�echna muzea v ÈR. Zajímavý byl
pøíspìvek Lenky Kru�inové (Státní ústav památkové péèe),
která informovala o výzkumném úkolu Státní archeologic-
ký seznam Èeské republiky, jeho� cílem je vytvoøit digitální
mapu archeologických nalezi�� na území republiky. Digi-
tální mapa má být propojena s databází informací o arche-
ologických nalezi�tích a doplòována o dal�í prvky. Ten-
to výzkumný úkol není dokonèen a bude pokraèovat je�tì
nìkolik let. Dagmar Fialová a Karel Vacek (Asociace èes-
kých a moravskoslezských muzeí a galerií) provedli analý-
zu WWW stránek èeských muzeí a konstatovali, �e inter-
net jako zpùsob prezentace vyu�ívá necelá tøetina muzeí
v Èeské republice. Autoøi pøíspìvku se také zamý�leli nad
otázkou, zda zùstává tato forma komunikace s veøejností
pouze souèástí public relations pøíslu�ného muzea, nebo
je WWW novým prostorem pro nevýstavní interpretaci
sbírek a vìdeckovýzkumné èinnosti.

O zcela ojedinìlém projektu v èeských muzeích refero-
vali Daniel Weiss (øeditel projektu BLEN, �panìlsko) a
Rudolf Reme� (Muzeum krajky Vamberk). Pøedstavili vý-


